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و  راه  فراسازان  شرکت  مدیرعامل  جلالی،  اسماعیل 
ساختمان سمنان در این رابطه بر لزوم افزایش اعتبارات 
راه آهن تأکید کرده و می گوید:  برای توسعه و ظرفیت 
شبکه ریلی باید در یک برنامه بلند مدت پنج ساله اقدام 

شود.
وی در ادامه افزود: در حال حاضر مسیر تهران- مشهد 
بیشترین ترافیک باری را به خود اختصاص داده و این در 
حالی است که با وجود دو خطه بودن این مسیر، باز هم 
شاهد مشکلات ناشی از ترافیک هستیم. از سوی دیگر؛ 
در مسیر شرق به غرب نیز روزانه هزاران تن بار جابه جا 
می شود. اما به واسطه یک خطه بودن سیر بار در این 

مسیر، غالباً با کندی صورت می گیرد.
این فعال حوزه ریلی گفت: به دلیل بی توجهی طولانی 
به شبکه  موجود در تراک بندی مسیرهای دوخطه با بار 
ترافیک سنگین مواجه هستیم و ضرورت دارد دوخطه یا 
چندخطه کردن مسیرهای تک  خطه و پرتردد در اولویت 

قرار گیرد.

اصلاحگلوگاههایشبکه
شبکه  گلوگاه های  رفع  ضرورت  به  همچنین  جلالی 
ریلی برای افزایش تردد و سرعت قطارها اشاره کرد و 
گفت: اصلاح خطوط قبلی و رفع گلوگاه هایی که علاوه 
در  باید  زمینه ساز حوادث می شود،  بر کاهش سرعت، 
اولویت سیاست های راه آهن قرار گیرد. همچنین؛ رفع 

گلوگاه ها بر اساس اولویت دسترسی به مراکز بار و مسافر 
انبوه و همچنین ظرفیت سازی برای امکان حمل بارهای 
کردن  دوخطه  امر  بنابراین؛  دارد.  ضرورت  ترانزیت، 
مسیرهای تک  خطه ای که نسبت به تقاضا دارای ظرفیت 
کافی هستند، در اولویت قرار نمی گیرد. این در حالی است 
که اکثر گلوگاه های تک خطه  شبکه  موجود، دارای دو 

کاربری حمل داخلی و ترانزیت بین المللی هستند.
از  مدیرعامل شرکت فراسازان راه و ساختمان سمنان 
به سازی خطوط  به عنوان مهم ترین چالش در  بودجه 
ریلی نام برد و گفت: برای دو خطه کردن مسیرهای پر 
تردد، بارها با شرکت های خارجی از کشورهای آلمان، 
طراحی  به  حتی  و  گرفته  مذاکره صورت  کره  و  ژاپن 
نقشه و توافق اولیه نیز منجر شده است. اما در نهایت 
به دلیل تأمین نشدن منابع موردنیاز، هیچ گاه به مرحله 

اجرا نرسیده است.
وی در پاسخ به این که آیا مواد اولیه تجهیزات داخلی 
فراهم می کند، گفت:  توسعه خطوط  را در  نیاز کشور 
در حال حاضر ذوب آهن اصفهان نسبت به تولید ریل 
اقدام می کند که به لحاظ کیفیت با نمونه های آلمانی 
نیز  تراورس  زمینه  در  دیگر؛  سوی  از  می کند.  برابری 
چند کارخانه داخلی به فعالیت مشغولند. اما به واسطه 
مشکلات مالی، هم اکنون با 20 درصد از ظرفیت خود 
تولید می کنند. بنابراین؛ آن چه مسلم است، در زمینه 
مشکل خاصی  با  توسعه خطوط  در  اولیه  مواد  تأمین 

مواجه نیستیم و در صورت تأمین منابع مالی، دو یا چند 
خطه کردن مسیرهای پرتردد امکان پذیر است.

جلالی به کمبود لکوموتیو اشاره کرد و گفت: در حال 
حاضر از تمامی ظرفیت لکوموتیوهای موجود استفاده 
بازدید  برای  کافی  زمان  گونه ای که حتی  به  می-شود. 
در  این  ندارد.  وجود  برگشت  و  رفت  پر  مسیرهای  در 
حالی است که لکوموتیوهای موجود به سن فرسودگی 
رسیده و نمی توان از طریق تعمیر و بازسازی نیاز صنعت 

ریلی را برطرف کرد.
تأمین  فعال حوزه ریلی گفت: آن چه مسلم است  این 
لکوموتیو از طریق واردات اجتناب ناپذیر بوده و باید علاه 
بر ظرفیت تولیدات داخلی، مابقی نیاز ناوگان از طریق 
واردات صورت گیرد. از سوی دیگر؛ تجهیزات و ماشین 
آلات کنونی نیز فرسوده شده و بسیاری از آن ها از رده 
خارج شده اند که خود عاملی در افزایش مشکلات و کند 

شدن سرعت حمل و نقل بار و  مسافر است.
وی در خصوص استفاده از ظرفیت بخش خصوصی گفت: 
متأسفانه به دلیل قوانین و مقررات دست و پاگیر، اجازه 
فعالیت به بخش خصوصی داده نمی شود و شرکت های 
فعال بخش خصوصی نیز غالباً با مشکل کمبود سرمایه و 
نبود پوشش هزینه های خود مواجهند. این در حالی است 
که استفاده درست از ظرفیت های بخش خصوصی به 
همراه حمایت های دولت می تواند صنعت ریلی را متحول 

کند.
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